
Defensie exacte duidelijkheid te
verkrijgen over de vragen hoe dat
heeft kunnen gebeuren, wie daarvoor
de verantwoordelijkheid heeft, wat er
precies aan de hand is en hoe dit kan
worden voorkomen. Het gaat hier
natuurlijk ook om het draagvlak voor
dit soort activiteiten dan wel de
erosie van het draagvlak. Wij maken
ons daar grote zorgen over.

Dan kom ik bij de tweede
aanleiding om de minister te
verzoeken ons een brief te sturen.
Wij vragen ons af hoe het nu exact
zit met de hulp aan de vluchtelingen
in Kosovo. Wij zijn ons goed bewust
van het feit dat afgelopen dinsdag
door het kabinet is toegezegd dat de
noodzaak van hulp aan de vluchtelin-
gen in Kosovo zelf ook in NAVO-
verband zal worden bepleit. Maar de
concrete vraag, ook op basis van de
berichtgeving van de afgelopen
dagen, twee dagen na die toezeg-
ging, is: wat wordt daar precies
gedaan en wat wordt daar niet
gedaan? De situatie van de mensen
daar is dramatisch en wordt, zo lijkt
het, met het uur dramatischer. Dat
brengt ons ertoe om bij de Neder-
landse regering nadrukkelijk de
voedseldroppings onder de aandacht
te brengen. Sterker nog, wij pleiten
daarvoor. Wij vragen de Nederlandse
regering daarop in de brief te
reageren. Tevens vragen wij haar te
reageren op datgene wat de adviseur
van de minister van Defensie
vanochtend in de krant en gisteren in
de persbriefing heeft gezegd over de
mogelijkheden en onmogelijkheden
op het punt van de militaire
strategie.

Voorzitter! Deze punten wil ik er
concreet uitlichten, omdat het de
punten van dit moment zijn.
Volgende week is natuurlijk nog ver,
maar ik sluit niet uit dat wij er dan
weer met de regering over moeten
spreken. Dat is afhankelijk van de
beoordeling van de situatie van dat
moment.

De voorzitter: Het verzoek lijkt mij
duidelijk.

De heer Verhagen (CDA): Voorzitter!
Met het kabinet is afgesproken dat
wij zeer alert geı̈nformeerd zullen
worden over de ontwikkelingen.
Ondanks deze toezegging van het
kabinet, kan de CDA-fractie zich
aansluiten bij dit verzoek. Er is
blijkbaar een aantal ontwikkelingen
gaande waarover wij nog niet goed
geı̈nformeerd worden. De juistheid

van het verzoek nu wil ik met het
volgende illustreren.

Er zijn uitspraken gedaan over het
inzetten van grondtroepen. Daar
verwees collega Rosenmöller
eveneens naar. Verder wijs ik erop
dat tijdens een topberaad met name
Duitse voorstellen aan de orde zijn
geweest. De dag voorafgaande aan
de top, die geheel was gewijd aan de
situatie in Kosovo, hebben wij een
algemeen overleg gehad, onder
andere over de mogelijkheid van
voedseldroppings. Daarbij is niet in
die mate informatie verstrekt waarin
dat wenselijk zou zijn. Ook daarom
sluit de CDA-fractie zich aan bij het
verzoek van collega Rosenmöller.

De heer Blaauw (VVD): Voorzitter! Ik
heb natuurlijk geen enkel probleem
met het verzoek, maar ik wijs erop
dat wij op dit punt een open relatie
met de regering onderhouden. Zij
verstrekt ons dus de nodige
informatie. Sterker, bij het laatste
overleg dat deze week is gehouden,
is door de minister toegezegd dat hij
de Kamer over de mogelijkheid van
voedseldroppings en de besprekin-
gen in Oslo nader zou informeren.
Hij wist daarover op dat moment
namelijk onvoldoende. Ik neem dan
ook aan dat wij worden geı̈nfor-
meerd over alles wat er sinds die tijd
is gebeurd, en dat wij binnenkort óf
wederom een uitnodiging krijgen
voor een briefing óf op een andere
manier geı̈nformeerd worden over
de laatste ontwikkelingen. De heer
Rosenmöller vraagt nu wat is
toegezegd. Daar kan ik dus nooit
tegen zijn.

De heer Valk (PvdA): Voorzitter!
Vanzelfsprekend wil de Kamer
nauwgezet geı̈nformeerd worden
over de ontwikkelingen in Kosovo.
Ook om die reden wil ik het verzoek
van de heer Rosenmöller zeker
ondersteunen. Wij hechten er
eveneens veel waarde aan dat
nauwgezet wordt nagegaan welke
mogelijkheden en welke onmogelijk-
heden er zijn bij het steunen van de
vluchtelingen in Kosovo zelf, ook met
betrekking tot eventuele voedsel-
droppings. De PvdA-fractie onder-
steunt dus dit verzoek.

De voorzitter: Ik meen dat duidelijk
is dat de Kamer het verzoek van de
heer Rosenmöller ondersteunt. Wij
zullen dit deel van het stenogram
dan ook doorgeleiden.

De heer Rosenmöller (GroenLinks):
Een heel korte afsluitende opmer-
king, voorzitter! Uiteraard dank ik de
collega’s voor hun steun. Ook tegen
collega Blaauw zeg ik dat wij dit
verzoek niet doen uit gebrek aan
vertrouwen in de regering over de
informatieverstrekking. Wij doen dit
vanwege de zeer grote zorg in
verband met de afschuwelijke
gebeurtenis van gisteren en de
situatie van de vluchtelingen in
Kosovo zelf, waar wij niet of
nauwelijks een beeld van hebben.
Dinsdag is daarover terecht
gesproken, maar nu willen we
daarover nadere informatie hebben.
Dat brengt mij tot het doen van dit
verzoek. Ik meen dat wij die
informatie op korte termijn van de
regering mogen verwachten. We
zullen dan bekijken hoe wij daar
procedureel verder mee omgaan.

De voorzitter: Ik denk dat uw zorg
zeer breed door de Kamer wordt
gedeeld. Die staat dan ook nauwe-
lijks ter discussie.

Ik stel voor, het stenogram van dit
gedeelte van de vergadering door te
geleiden naar het kabinet.

Daartoe wordt besloten.

Aan de orde is de behandeling van:
- het wetsvoorstel Wijziging

van de Wet op de Europese
ondernemingsraden (uitbreiding
van de werkingssfeer tot het
Verenigd Koninkrijk) (26443);

- het wetsvoorstel Wijziging
van de Wet Luchtverkeer
(luchtvaartuigen en vlucht-
uitvoering) (26336).

Deze wetsvoorstellen worden zonder
beraadslaging en, na goedkeuring
van de onderdelen, zonder stemming
aangenomen.

Aan de orde zijn de stemmingen
over drie moties, ingediend tijdens
het debat over de opvang van
vluchtelingen uit Kosovo, te
weten:
- de motie-Albayrak c.s. over een
eventueel verzoek van UNHCR
(22181, nr. 247) (tweede herdruk);
- de motie-Halsema over opvang bij
het ontbreken van consensus in de
Europese Unie (22181, nr. 248);
- de motie-De Wit over het aan
UNHCR aanbieden van opvang
(22181, nr. 249).
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(Zie vergadering van 14 april 1999.)

De voorzitter: Ik merk op, dat van
de motie-Albayrak c.s. (22181, nr.
247) een tweede herdruk is versche-
nen in verband met het schrappen
van de ondertekening van het lid
Halsema.

Mevrouw Albayrak (PvdA):
Voorzitter! De fractie van de PvdA
wenst een heropening van het debat
van gisteren over de opvang van
vluchtelingen uit Kosovo. Wij willen
namelijk een gewijzigde motie
indienen ter vervanging van de
motie op stuk nr. 247 die nu in
stemming gebracht zou worden.

De voorzitter: Even voor de goede
orde: u trekt de motie die nu op de
agenda staat in, en u vraagt een
heropening om...

Mevrouw Albayrak (PvdA): ...de
motie in gewijzigde vorm aan de
Kamer voor te leggen.

De voorzitter: En dat wilt u op dit
moment al doen?

Mevrouw Albayrak (PvdA): Ja. Als u
het goedvindt, zal ik de gewijzigde
tekst nu voorlezen.

De voorzitter: Dan leg ik eerst aan
de Kamer de vraag voor of zij nu
meteen denkt te kunnen stemmen
over een motie die zij nog niet
gezien heeft. Ik denk, eerlijk gezegd,
dat dit op problemen stuit.

Mevrouw Albayrak (PvdA): Wij
kunnen natuurlijk ook volgende week
stemmen en nu alleen het debat
heropenen.

De voorzitter: Maar dat doen wij
dan niet nu, als u het niet erg vindt.
Ik leg nu eerst de vraag voor of wij
dadelijk een motie in stemming
kunnen nemen die nu nog ingediend
moet worden.

De heer Kamp (VVD): Voorzitter! Wij
kunnen het optreden van de
PvdA-fractie niet volgen. Er is
gisteren een motie aan ons
voorgelegd en die hebben wij
medeondertekend. Wat ons betreft,
kan die motie in stemming gebracht
worden. We begrijpen niet wat er nu
aan de hand is. Wij begrijpen niet
waarom er een heropening zou
moeten komen en waarom de
stemmingen nu plotseling uitgesteld

zouden kunnen worden tot volgende
week. Ik denk dat de situatie in
Kosovo zodanig is dat een Kamer-
uitspraak op dit moment gewenst is.

De heer Verhagen (CDA): De
CDA-fractie heeft geen bezwaar
tegen een korte heropening. Wat ons
betreft, kan meteen na afloop
daarvan gestemd worden.

De heer Hoekema (D66): De fractie
van D66 steunt graag een korte
heropening van het debat om de
gewijzigde motie tot zich te kunnen
nemen.

De heer De Wit (SP): Mevrouw de
voorzitter! Ik sta helemaal verbaasd.
Ik heb, zij het in een laat stadium, de
motie gisteren medeondertekend. Ik
weet noch wat de reden is waarom
de motie niet nu in stemming
gebracht kan worden, noch wat de
reden zou kunnen zijn om een
andere motie in te dienen. Vandaar
dat ik het wel op prijs zou stellen als
wij niet gedwongen zouden worden
om nu meteen te gaan stemmen.

De heer Rouvoet (RPF): Voorzitter! Ik
wil de procedure graag een beetje
correct houden. Mevrouw Albayrak
heeft het recht om een motie in te
trekken, al is het gebruikelijk om, als
daar meer namen onder staan, hier
van tevoren goed overleg over te
hebben. Verder kan er tegen een
heropening geen bezwaar zijn. Dan
kan een nieuwe motie worden
ingediend. Wat volgens mij niet kan,
is de motie in gewijzigde vorm weer
indienen. Dat kan in ieder geval niet
zonder overleg met de
medeondertekenaars. Ik wil dus
graag weten wat precies de
bedoeling is.

Mevrouw Halsema (GroenLinks): Ik
heb geen bezwaar tegen een
heropening, maar wel tegen
stemmingen nu. Het lijkt mij op
zichzelf geen bezwaar als de
stemmingen dan dinsdag plaatsvin-
den.

De voorzitter: Voor de goede orde
wijs ik de Kamer erop dat er op dit
moment geen bewindspersoon
aanwezig is die eventueel zou
kunnen reageren op welke motie dan
ook. Het is aan de Kamer om te
beoordelen of zij zich desondanks in
staat acht om een heropening te
houden over een dergelijke motie.
De volgende vraag is dan of er ook

meteen gestemd kan worden. Over
het laatste heb ik wisselende
geluiden gehoord. Het is een
interessante situatie.

De heer Rosenmöller (GroenLinks):
Mevrouw de voorzitter! Is het
karakter van een heropening niet dat
er een nieuwe fase is in een debat
met de regering? Is het dus niet zo
dat er nooit van een heropening
sprake kan zijn als de regeringstafel
leeg is?

De voorzitter: Daar wees ik net op.
De vraag aan de Kamer is dus of zij
behoefte heeft aan een heropening
op deze manier.

De heer Kamp (VVD): Neen, wij
willen geen heropening zonder dat er
van de zijde van de regering op een
eventueel in te dienen motie kan
worden gereageerd.

Mevrouw Halsema (GroenLinks): Ik
wil ook graag dat de regering daarbij
aanwezig is. Ik teken hier nog bij aan
dat stemming over de andere moties
wel mogelijk is.

De voorzitter: Dat staat volgens mij
nog niet ter discussie.

De heer Hoekema (D66): Voorzitter!
Ik geef u in overweging om een
geëigend moment te zoeken waarop
de heropening in aanwezigheid van
de betrokken bewindspersonen of
althans een gedeelte van hen kan
plaatsvinden.

De heer Verhagen (CDA): Voorzitter!
De CDA-fractie wenst ook een
heropening in aanwezigheid van de
betrokken bewindslieden. Ik stel u
voor om dat op korte termijn te
doen, zodat in ieder geval aan-
staande dinsdag gestemd kan
worden over een motie die tijdens de
heropening ingediend wordt.

De heer Rouvoet (RPF): Voorzitter!
Een heropening zonder bewindsper-
sonen stuit bij ons ook op bezwaren.
Wat wel kan en wat ook wel vaker
voorkomt, is dat een licht gewijzigde
tekst van een motie voor de
stemmingen wordt rondgedeeld. Dat
zou kunnen, maar dat moet dan wel
in overleg met de medeonderteken-
aars gebeuren.

Wat betreft de vraag of er wel
over de andere moties gestemd kan
worden, wil ik opmerken dat mij dat,
gelet op de samenhang tussen de
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moties, zeer onwenselijk lijkt. Ik
hoorde u zo-even zeggen dat dit niet
ter discussie stond, maar gelet op de
onderlinge samenhang is het
relevant om alle moties in samen-
hang met elkaar te kunnen beoorde-
len.

De voorzitter: Ik constateer, dat de
Kamer geen heropening wenst
zonder de betrokken bewindslieden.

Ik stel voor, de mogelijkheid te
onderzoeken om de heropening
vanmiddag te laten plaatsvinden. Ik
heb beluisterd dat de meerderheid
van de Kamer van mening is dat er
ook aanstaande dinsdag gestemd
kan worden. Gelet op de samenhang
tussen de moties is het wellicht beter
de stemmingen over alle moties uit
te stellen tot dinsdag.

Mevrouw Halsema (GroenLinks): Ik
heb er bezwaar tegen als de
stemmingen over alle moties worden
uitgesteld. Gezien de urgentie van de
crisis in Kosovo is stemming
dringend gewenst. Daarnaast ben ik
erg benieuwd naar de motivatie van
mevrouw Albayrak voor het verzoek
om heropening.

De voorzitter: Een lid van de Kamer
mag altijd om heropening vragen.

De heer De Wit (SP): Mevrouw de
voorzitter! Over mijn motie kan nu
afzonderlijk worden gestemd. Zij
staat los van de motie van mevrouw
Albayrak.

Dit is overigens niet de eerste keer
dat er geen bewindslieden aanwezig
zijn. De echte voorzitter, mevrouw
Van Nieuwenhoven, heeft de Kamer
zeer recent laten weten dat zij een
brief aan het kabinet zal sturen met
de mededeling dat het in wezen
onaanvaardbaar is dat er geen
bewindslieden bij de stemmingen
aanwezig zijn. Is die brief inmiddels
al verzonden?

De voorzitter: Ik ben het met de
heer De Wit eens dat het niet goed is
dat er nu geen bewindslieden bij
deze stemmingen zijn. Wij hebben
hier echter wel mee te maken. Ik
vind de beslissing over eventuele
stemming van een ander karakter
dan de beslissing over een herope-
ning. Ik wil beide zaken uit elkaar
houden.

Ik constateer, dat de meerderheid
van de Kamer ermee instemt de
heropening vanmiddag te laten
plaatsvinden.

Vervolgens is de vraag aan de
orde of de stemming over de overige
moties wel doorgang kan vinden.

De heer Verhagen (CDA): Voorzitter!
Het is buitengewoon ongewenst om
te stemmen als het debat nog niet is
afgesloten. De moties zijn juist
bedoeld om het debat af te sluiten.
De CDA-fractie is van mening dat alle
moties tegelijkertijd in stemming
moeten worden gebracht.

De voorzitter: Ik constateer, dat u
niet van mening bent dat er sprake is
van urgentie.

De heer Hoekema (D66): De moties
vertonen een grote mate van
onderlinge samenhang. Het is goed
het debat vanmiddag te heropenen.
Uitstel van stemming tot dinsdag is
aanvaardbaar.

De heer Van Zijl (PvdA): Ook de
PvdA-fractie is van mening dat de
moties sterk samenhangen. Dinsdag
is dichtbij en daarom heeft het onze
voorkeur om dinsdag over het
geheel te stemmen.

Mevrouw Halsema (GroenLinks): Als
indiener van een van de moties zie ik
die samenhang niet. Ik denk dat het
zeer goed mogelijk is om vanmiddag
daarover te stemmen en de
beraadslaging te beperken tot de
strekking van de motie van mevrouw
Albayrak.

De heer Kamp (VVD): De VVD-fractie
onderschrijft het standpunt van
mevrouw Halsema.

De heer De Wit (SP): Ook mijn motie
kan vanmiddag in stemming worden
gebracht.

De voorzitter: Ik constateer, dat de
meerderheid van de Kamer van
mening is dat er aanstaande dinsdag
gestemd moet worden. Ik begrijp ook
niet dat dit echt tot onoverkomelijke
problemen zal leiden.

Ik constateer tevens, dat er
vanmiddag een heropening zal
plaatsvinden.

De vergadering wordt van 13.23 uur
tot 14.00 uur geschorst.

Aan de orde is de heropening van
het debat naar aanleiding van een
algemeen overleg op 13 april 1999
over de opvang van vluchtelingen
uit Kosovo, en over:
- de motie-Albayrak c.s. over een
eventueel verzoek van UNHCR
(22181, nr. 247) (tweede herdruk);
- de motie-Halsema over opvang bij
het ontbreken van consensus in de
Europese Unie (22181, nr. 248);
- de motie-De Wit over het aan
UNHCR aanbieden van opvang
(22181, nr. 249).

(Zie vergadering van 14 april 1999.)

©

Mevrouw Albayrak (PvdA):
Voorzitter! Ik heb zojuist om een
heropening van het VAO over de
opvang van vluchtelingen uit Kosovo
gevraagd. Na het indienen van de
motie Kamerbreed gisteren bleek dat
sommige indieners een andere
interpretatie hadden van de term
’’evenredige opvang’’. Met name de
VVD-fractie heeft in het debat steeds
benadrukt dat het zou gaan om een
mathematische verdeelsleutel in
relatie tot het bevolkingsaantal van
de Europese landen. Dit is niet de
bedoeling van mijn motie en ook
zeker niet de mening van de Partij
van de Arbeid over dit onderwerp.
Het is een mening die samenhangt
met het maken van Europese
afspraken die nodig zouden zijn om
tot die verdeelsleutel te komen. Als
mijn motietekst zo uitgelegd zou
worden, zou deze in de geest maar
ook naar de letter een tegenstrijdig-
heid inhouden. Om dit te corrigeren
wil ik de Kamer een nieuwe motie
voorleggen, die gelijk is aan de
eerdere motie, maar met weglating
van het woord ’’evenredig’’. Ter
volledigheid lees ik de motie nog
even op.

De voorzitter: Aangezien de
motie-Albayrak c.s. (22181, nr. 247) is
ingetrokken, maakt zij geen
onderwerp van beraadslaging meer
uit.

Motie

De Kamer,

gehoord de beraadslaging,

overwegende, dat de landen van de
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